



မြန်မာနိုင်ငံလူ့အခွင့်အရေးအခြေအနေ အစီရင်ခံစာ

(၂၀၁၆ခုနှစ်၊ ဇန်နဝါရီ-ဒီဇင်ဘာ)



လူ့အခွင့်အရေးမှတ်တမ်းကွန်ရက် (မြန်မာနိုင်ငံ)

မှတ်တမ်းအုပ်စု - K WAT မြန်မာစစ်ဘေးများကမ်းခြေပေးအဖွဲ့အစည်း၊ မြန်မာ့အလင်း
စွမ်းပြင်နည်း

ပုံနှိပ် - လူ့အဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်း(မြန်မာနိုင်ငံ)၊ ခန့်မှန်းပုံနှိပ်

GPO 315, Chiang Mai 50000, Thailand
T/F - +66 (0) 53 304 404
office@nd-burma.org, www.nd-burma.org

ကျေးဇူးတင်မှတ်တမ်း

လုံခြုံရေးအန္တရာယ် ရှိသည်ကို အမှန်တရားကို ချိတ်စွာ ထုတ်ဖော်ပြောဆိုပေးခဲ့သူများနှင့် NID-Burma ကွန်ရက်အဖွဲ့ဝင် အဖွဲ့အစည်းများမှ ဝန်ထမ်းစားစား အမျက်အလက်ကောက် ပူးပေါင်းခဲ့သော ကွင်းဆင်း သတင်းကောက်ယူသူ အားလုံးအား ကျေးဇူးတင်ရှိပါသည်။

အစီရင်ခံစာဖြစ်မြောက်ရေးအတွက် အရေးကြီးသည့် အကူအညီများပေးခဲ့သည့် ဂျပန်နိုင်ငံနှင့် အဖွဲ့အစည်းများအား အထူးပင် ကျေးဇူးတင်ပါသည်။

OSF အိမ်ပို့ကူညီမှု မရှိဘဲနှင့်လည်း အစီရင်ခံစာ ဖြစ်မြောက်လာမည် မဟုတ်သည့် အတွက် ဓလ္လင်္ကေ အကူအညီပေးခဲ့သည့် Open Society Foundation ကိုလည်း ကျေးဇူးတင် ရှိပါသည်။

အချက်အလက်ကောက်ယူသည်နည်းလမ်း

ကွင်းဆင်းသတင်းကောက်ယူသူများ၏အခြေအနေ

လူ့အဖွဲ့အစည်းမှတ်တမ်းကွန်ရက် (ပြန်ဟန်နိုင်ငံ)၊ ND-Burma ၏ကွင်းဆင်းအချက်အလက်ကောက် ယူသူများသည် လူ့အဖွဲ့အစည်းမှတ်တမ်းများ ကောက်ယူရာတွင် အကြီးအကျယ် အန္တရာယ် ဖြစ်သည့် အခြေအနေနှင့် ရင်ဆိုင်ရသည်။ လူ့အဖွဲ့အစည်းတော်ကြည့် ဓလေ့လာသူများသည် အစိုးရ၏ အကြီးတားပုခံရသည့်အပြင် မျက်နှာပြင်တော် ကောင်ကြည့်ခံရခြင်း၊ ခြိမ်းခြောက်ခံရခြင်း၊ ဝမ်းဗီး၊ ထောင် ချခံရသည့် အခြေအနေများနှင့် အခြေအနေဆိုင်ဆိုင်ရသည်။ လုံခြုံရေးအခြေအနေကြောင့် လူ့အဖွဲ့ အစည်းမှတ်တမ်းတင်ခြင်းအား ထင်ထင်ပေါ်ပေါ် ဖလှယ်နိုင်သည့်အတွက် ပြန်ဟန်နိုင်ငံတဝှမ်းလုံးတွင် ဖြစ်ပျက်နေသော လူ့အဖွဲ့ အစည်း အခြေအနေအားလုံးအား ထပ်ဟပ်ဖော်ပြနိုင် ခြင်းမရှိပေ။

အပစ်အခတ်ရပ်စဲထားသည့် နေရာများတွင်ပင် ကွင်းဆင်းအချက်အလက်ကောက်ယူသူ များနှင့် ၎င်းတို့ဆက်သွယ်သည့် ပြည်သူလူထုမှာ လုံခြုံရေးအန္တရာယ်ကို ကြုံတွေ့ရတတ်သည်။ အဘယ်ကြောင့်ဆိုသော် စစ်တပ်နှင့် ခဲ့တပ်ခွဲက ကျူးလွန်ချိုးဖောက်ခံရသူများကို ဆိတ်ဆိတ်နေကြ ရန်မကြာခင် ခြိမ်းခြောက်သတိပေးနေချိန်ဖြစ်သည်။ အကယ်၍ စစ်တပ်နှင့် ခဲ့တပ်ကွင်းဆင်းသတင်း ကောက်ယူသူတို့အား ၎င်းမှတ်တမ်းတင်ထားသည့် လူ့အဖွဲ့အစည်းအစုအဖွဲ့မှ သတင်းအချက် အလက်များနှင့်အတူတွေ့ရှိပါက အဆိုပါ ကွင်းဆင်းသတင်းသည် မတရားသည့် ဥပဒေများအရ အရေး ယူခံရနိုင်ခြင်း၊ ဟန့်တားအောင်ယုတ်ခံရခြင်းနှင့် အကြမ်းဖက် နှိပ်ကောက်ခြင်း ခံရနိုင်သည်။

ကွင်းဆင်း၍ အချက်အလက်ကောက်ယူနေကြသူများသည် အခြေအချက်များအား ပြော ပြော သတင်းအပညွှန်းအပေါ် အခြေခံ၍ မှတ်တမ်းတင်ကြရသည်။ ထို့ကြောင့် ကွန်ရက်၏ ကွင်းဆင်း အချက်အလက် ကောက်ယူသူများ၏ အဆက်အသွယ်များသည် နောက်ထပ် သတင်းပေးနိုင်မည့် အဆက်အသွယ်များ တွေ့ဆုံပေးခြင်းနှင့်ပေးမည့် လူပုဂ္ဂိုလ်များ ရပ်ရွာခေါင်းဆောင်များနှင့် အစိုးရ ဝန်ထမ်းများ ရရှိလာအောင် ဆောင်ရွက်ရသည်။

မှတ်တမ်းတင်ခြင်း - လူ့အဖွဲ့အစည်းမှတ်တမ်းကွန်ရက် (ND-Burma) သည် နိုင်ငံတကာလူ့အဖွဲ့အစည်းမှ အနိမ့်တိုင်းများ၏ ကူညီမှုဖြင့် ကွန်ရက်အဖွဲ့ဝင်အဖွဲ့အစည်းများမှ ကွင်းဆင်းအချက်အလက် ကောက်ယူ သူများကို သင်တန်းပေးသည်။ ထို့နောက် ကွင်းဆင်းအချက်အလက် ကောက်ယူသူများသည် ပြန်ဟန် နိုင်ငံ၏ ပြည်နယ်နှင့် တိုင်းဒေသကြီး ၁၀ ခုအတွင်း တွေ့ဆုံပေးခြင်းဖြင့် လူ့အဖွဲ့အစည်းဆိုင်ရာ သတင်း အချက်အလက်များကို ကောက်ယူ စုစည်းထားသည်။

ဖြစ်ရပ်စာရင်းစာအုပ်များ ရရှိသည့် အဖွဲ့အစည်းနှင့် အခြေအနေအပေါ် မူတည်၍ ကောက် ယူရသည်။ ယခုအခါရပ်စဲသည့် အချိန်ကာလအတွင်း ဖြစ်ရပ်များသည် အစိုးရစစ်တပ်နှင့် ဟိုင်းရင်း သားလတ်နက် ကိုင်အဖွဲ့များ (EAOs) များ ဖန္တားလွန်မှုများဖြစ်သည်။

မျက်နှာပြင်သက်သေများမှပြောသော အချက်အလက်များနှင့် ဓလေ့လာသူများက အဖွဲ့အစည်း ပေးသော အချက်အလက်များအရ ပြန်ဟန်အစိုးရတပ်ခွဲများဖြစ်သည့် စစ်တပ်၊ နယ်ခြားစောင့်တပ်၊ ပြည်သူ့စစ်နှင့် ခဲ့တပ်အဖွဲ့အစည်း၊ ကျွေးလွန်ကြပြီး ကျန်သည့် ချိုးဖောက်မှုများကို EAOs များသက်မှ ကျွေးလွန်ကြခြင်းဖြစ်သည်။

သို့သော်လည်း မိမိတို့အနေဖြင့် သတင်းအချက်အလက်များ စုဆောင်းရန်အတွက် ကန်
သစ်ဖျက်အဖွဲ့နှင့် ကြုံတွေ့ရသည်။ ပထမအချက်အနေဖြင့် လုံခြုံရေးတင်ကြားထားမှုကြောင့် မြန်မာ
နိုင်ငံတဝှမ်း ဖြစ်ပွားနေသည့် လူ့အခွင့်အရေးဖျိုးဖောက်မှုများအား ND-Burma မှ ကွင်းဆင်း သတင်း
ကောက်ယူသူများသည် စုဆောင်း မှတ်တမ်းတင်နိုင်ခြင်းမရှိပါ။

ဥပဒေအနေဖြင့် - လက်ရှိစစ်ပွဲများ ဖြစ်ပွားနေခြင်းနှင့် စစ်ပွဲကြောင့် ထွက်ပြေး တိမ်းရှောင်နေမှုတို့
ကလည်း ရုပ်ပြည်နယ်နှင့် ကချင်ပြည်နယ်ရှိ လူ့အခွင့်အရေးဖျိုးဖောက်မှုများ ဖြစ်ပွားနေသည့် ဓား
များသို့ သွားရောက် မှတ်တမ်းတင်ရန်အတွက် အတာအမီများ ဖြစ်ပေါ်စေသည်။

ND-Burma အနေဖြင့် လတ်တလောတွင် ရရှိပြည်နယ်ရှိ မှတ်တမ်းတင်နိုင်ခြင်း မရှိပါ။
ထို့ကြောင့် ရရှိဒေသမှ လူ့အခွင့်အရေးအခြေအနေကို ထည့်သွင်းနိုင်ခြင်းမရှိပေ။

နောက်ဆုံးအနေဖြင့် စစ်တပ်အနေဖြင့် အပစ်ပေးအရေးယူခံရခြင်းမှ ကင်းလွတ်နေသည့်
ယဉ်ကျေးမှုနှင့် လူ့အခွင့်အရေး ဖျိုးဖောက်ခံရသူတို့မှာလည်း လက်မားခြေ ခက်ခတ်ခံရမည်ကို
ကြောက်ရွံ့နေမှု ဖြစ်နေသဖြင့် ထုတ်ဖော်ပြောဆိုရန် အခွင့်အရေး ရနေသည့်တိုင်အောင် ပြောဆိုရန်
ဝန်လေးနေကြခြင်းတို့ကြောင့်ဖြစ်သည်။

နောက်ထပ် သတင်းအချက်အလက်များကို သတင်းညှိယာများနှင့် NGO အစီရင်ခံစာများမှ
ရရှိပါသည်။

အချက်အလက်စီမံခန့်ခွဲမှု - လူ့အခွင့်အရေးမှတ်တမ်းကွန်ရက် (ND-Burma) အဖွဲ့ဝင် အဖွဲ့စုစည်း
များမှ ကွင်းဆင်းအချက်အလက် ကောက်ယူစုဆောင်းသူများ ပေးဖို့လာသည့် အချက်အလက်များကို
သက်ဆိုင်ရာ မိခင်အဖွဲ့စုစည်းထံသို့ ပေးဖို့သည်။ ထို့နောက် သက်ဆိုင်ရာ အဖွဲ့စုစည်းများမှ တာဝန်ရှိ
ဝန်ထမ်းများက ကွန်ရက်မှ တပြောညီအသုံးပြုသည့် Martus ဝေဖီ ဒေတာဘေ့စ်အတွင်း သတင်းအ
ချက်အလက်များ ထည့်သွင်းသည်။

ND-Burma ၏ အချက်အလက်စီမံခန့်ခွဲရေးအလုပ်အဖွဲ့ (Data Management Team) က
အချက်အလက်များအား သုံးသပ်၍ ပြင်ဆင်စုစည်းပြီး ၂၀၁၆ ခုနှစ်၊ ဇန်နဝါရီလမှ ဒီဇင်ဘာလအတွင်း
ဖြစ်ပွားခဲ့သော ဖျိုးဖောက်မှုများအနက်မှ အစီရင်ခံစာတွင် အသုံးပြုရန် သင့်လျော်သည့် အဖြစ်အပျက်
များကို ရွေးချယ်သည်။ ယခုအစီရင်ခံစာ ကာလမတိုင်ခင် ဖြစ်ပွားခဲ့သော တခြားသတင်း အချက်
အလက်များကိုလည်း ဝိုင်းအာအကောင်းသည့် သမိုင်းမှတ်တမ်းအဖြစ် သိမ်းဆည်းထားမည်သည်။

၂၀၁၆ ခုနှစ် ဇန်နဝါရီလ ၃၀ ရက်နေ့ထိ မြန်မာနိုင်ငံအတွင်း လူ့အခွင့်အရေးအခြေအနေအထား
ဖြင့်ဆုံးသတ်ချက်

ND-Burma မှ တုတ်ပြန်သည့် ၂၀၁၆ ခုနှစ် ပထမနှစ်ဝက်အတွက် မြန်မာနိုင်ငံ လူ့အခွင့်
အရေးအခြေအနေ အစီရင်ခံစာတွင် လူ့အခွင့်အရေးအခြေအကျိုးစီးပွား ၉၈ ခုကို မှတ်တမ်းတင်နိုင်ခဲ့ခြင်းက
လူ့အခွင့်အရေးအခြေအကျိုးစီးပွား များပြားလာသည်ကို သတိပေးစေခဲ့ပြီး နေပြင်းခြင်သည်။ ၂၀၁၆
ခုတ်ယူနိုင်ဝက်တွင်လည်း အလားတူပွားပင် လူ့အခွင့်အရေးအခြေအကျိုးစီးပွား များပြားလာသည်ကို ND-
Burma မှ မှတ်တမ်းတင်နိုင်ခဲ့သည်။ ၂၀၁၆ တနှစ်လုံးတွင် လူ့အခွင့်အရေးအခြေအကျိုးစီးပွား ၁၅၄ ခုကို
မှတ်တမ်းတင်နိုင်ခဲ့ခြင်းက ၂၀၁၅ ခုနှစ်တွင် မှတ်တမ်းတင်ထားသည့် အခြေအကျိုးစီးပွား ၈၄ ခုထက် နှစ်ဆ
နီးပါး တိုးလာခြင်းဖြစ်သည်ဟု နှိုင်းယှဉ်နိုင်သည်။

ဤပန်းခုံစက်မှုမှာ အခြေအနေအထားသည် လူ့အခွင့်အရေးအခြေအကျိုးစီးပွားအဖြစ် ဆက်ရှိနေသည်။
နှိုင်းယှဉ် ချက်အရ ၂၀၁၆ ခုနှစ်တွင် ၆၇ ခု မှတ်တမ်းတင်နိုင်ခဲ့ပြီး ၂၀၁၅ ခုနှစ်တွင် ၂၆ ခု မှတ်တမ်း
တင်နိုင်ခဲ့သည်။ သတ်ဖြတ်မှုများမှာ ဒုတိယအခြေအနေအထားမှာ လူ့အခွင့်အရေးအခြေအကျိုးစီးပွား နှိုင်း
ယှဉ်ချက်အရ ၂၀၁၆ ခုနှစ်တွင် ၂၈၃ ခုနှင့် ၂၀၁၅ ခုနှစ်တွင် ၁၁၃ ခုမှတ်တမ်းတင်နိုင်ခဲ့သည်။

လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခနှင့်အတူ မကြာခင်ဖြစ်ပွားသည့် မတရားခမ်းမီအမျှင်များ ၁၂
ခုနှင့် ပစ္စည်းဥစ္စာပိုင်ဆိုင်မှုများ သိမ်းဆည်းခြင်းနှင့် ဖျက်ဆီးခြင်း ၁၁ ခုရှိသည်ကိုတွေ့ရသည်။

၂၀၁၆ ခုနှစ်၊ ဇန်နဝါရီလမှ ဒီဇင်ဘာလအတွင်း မှတ်တမ်းတင်နိုင်ခဲ့သည့် လူ့အခွင့်အရေး ချိုးဖောက်မှုများ

ရက်	အမျိုးအစား	အရေအတွက်
၁၁	မတရားအိမ်ထောင်ရေးနှင့် ထိန်းသိမ်းချုပ်ချယ်မှုများ	၁၂
၂၈	မရည်ညွှန်ပိုင်ဆိုင်မှုကို ထိမ်းယူခြင်း၊ ချက်ပေးခြင်း	၁၃
၃၈	ဆရာတော်ဆုံးဖြတ်ခြင်း	၇
၄၈	အဟင်္ဂအေးမှု ဖခင်ဖြတ်ခြင်း	၅
၅၈	အကင်အေးမှု ခန္ဓာပြောင်းခြင်း	၆
၆၈	လူ့ဘုန်းကုန်မှု	၃
၇၈	လက်ဖြတ်ခြင်း	၂၀
၈၈	လူ့တပ်စွာထုတ်ခတ်ပြောဆိုခြင်း၊ စုခင်းခြင်း	၂
၉၈	အပြစ်ပိုင်ပိုင်ဆိုင်ရာ အကြမ်းဖက်မှုများ	၁
၁၀၈	အဟင်္ဂအေးမှု ပြုစုခြင်း	၈
၁၁၈	ညှဉ်းခမ်းနှိပ်စက်ခြင်း	၆၇
၁၂၈	ကလေးစစ်သားအသုံးပြုခြင်း	၂
၁၃၈	ကလေးစစ်သားအသုံးပြုခြင်း	၂
စုစုပေါင်း		၁၅၄

သုံးသပ်ချက်

NLD သည် ရာစုနှစ်ဝက်အတွင်း ပထမဆုံး အရပ်သာအစိုးရအဖြစ် ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဧပြီလ ၁ရက်တွင် ခွဲစည်းနိုင်ခဲ့သည်။ ၂၀၀၈ ခွဲစည်းပုံအခြေခံဥပဒေအရ ဒီမိုကရေစီအောင်ဆန်းစုကြည်အား သမ္မတမြစ်ဖျော် စားဖော်ထားသည်ကို ကျော်လွှားရန်အတွက် လွတ်တော်က ခန့်အပ်ပေးခဲ့သည့် “နိုင်ငံတော် အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ်” ရာထူးအား ဒီမိုကရေစီအောင်ဆန်းစုကြည် တာဝန်ယူခဲ့သည်။

၂၀၁၅ ခွဲစားကောက်ပွဲကို NLD အနေဖြင့် တောင်ဗြိတိန် ကမ်းပြုအနိုင်ရရှိပြီးနောက်၊ အထက်လွတ် တော်နှင့် အောက်လွတ်တော်ရှိ နေရာအတော်များများကို ရရှိသွားသည်။ ဒီမိုကရေစီအောင်ဆန်းစုကြည်က “ဗြိတိန်စုစု မလိုဘဲနဲ့ ကျွန်ုပ်တို့ ဘာမှမလုပ်နိုင်ပါဘူး” ဟု ဆိုကာ ဗြိတိန်စုစုအဖြစ်ရင်ဆိုင်သည်။ NLD အစိုးရ၏ အဓိကဦးစားမေး လုပ်ငန်းဖြစ်သည်ဟု ပြောဆိုခဲ့သည်။

ပဋိပက္ခများ

သို့သော်လည်း ၂၀၁၆ ခုနှစ်တွင် ပြင်းထန်သည့် တိုက်ခိုက်မှုများ တိုင်းရင်းသားဒေသများတွင် ဖြစ်ပွားခဲ့သည်ကိုတွေ့ရသည်။ ရုတ်တရက်အခြေပြင် အစိုးရတပ်နှင့် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်များ၊ ကျွဲ လှန်သည့် လူ့အခွင့်အရေးမျိုးစောက်မှုများ များပြားလာခြင်းဖြစ်သည်။

ပဋိပက္ခဖြစ်ပွားသည့် ဒေသအနီးတဝိုက်တွင် အပြစ်တန်တင်များ လှုပ်ရှားနေခြင်းကြောင့် မုတ် တမ်းတင်ရန် အခက်အခဲများနှင့်ကြုံရသည်။ သို့သော်လည်း တပ်မတော်နှင့် တိုင်းရင်းသားလက် နက်ကိုင်အဖွဲ့များ တိုက်ပွဲဖြစ်သည့် ရှုပ်ထွေးမှုများတွင် လူ့အခွင့်အရေးမျိုးစောက်မှု အခရာအတွက် အများဆုံးအဖြစ် ၈၅ ရာခိုင်နှုန်း မုတ်တမ်းတင်နိုင်ခဲ့သည်။

ကရင်ပြည်နယ်တွင် မျိုးစောက်မှု ၁၃ ရာခိုင်နှုန်း နှစ်နှစ်အတွင်း မုတ်တမ်းတင်နိုင်ခဲ့သည်။ အဆိုပါ အခရာအတွက်မှာ ကရင်ပြည်နယ်အတွင်း အမှန်တကယ်ဖြစ်ပွားခဲ့သည့် လူ့အခွင့်အရေးမျိုး စောက်မှုများကို ထင်ဟပ်ခြင်းမရှိပေ။ ကရင်ပြည်နယ်အတွင်း ဆက်လက်ဖြစ်ပွားနေသည့် ပဋိပက္ခများ ကြောင့် စွာသားများအား ကရင်လွတ်လပ်ရေးတပ်မတော် (KIA) နှင့် ဆက်သွယ်သည်ဟု သံသယဖြစ်ကာ အတင်းအကြပ် စမ်းဖော်ခြင်းနှင့် ညှဉ်းပန်းနှိပ်ကော်ခြင်းအပေါ်အစဉ် လူ့အခွင့်အရေးမျိုးစောက် မှုများကို ဒေသခံ အကူအညီပေးရေးအဖွဲ့အစည်းများ၏ အစီရင်ခံစာများအရ သိရသည်။

၂၀၁၆ ခုနှစ်အတွင်း ရှမ်းပြည်နယ်တောင်ပိုင်းနှင့် ကရင်ပြည်နယ်တို့တွင် ပဋိပက္ခများ အရှိန်မြင့် လာခြင်းကြောင့် ကရင်လွတ်လပ်ရေးတပ်မတော် (KIA)၊ တအာန်အမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေးတပ်မ တော် (TNLA)၊ မြန်မာအစိုးရတပ်မတော် (MNDAA) နှင့် ရခိုင်တပ်မတော် (AA) တို့ပါဝင်သည့် “မြောက်ပိုင်း မဟာမိတ်တပ်ဖွဲ့” တစ်ဖွဲ့စည်း ဖြစ်ပေါ်စေသည်။

အောက်တိုဘာလစောစောပိုင်းတွင် ရခိုင်ပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း မဟင်းတောရှိ နယ်ခြားစောင့်
ခန်းမှ ဥပုတိုက်ခိုက်မိပြီး ခိုတိမ်ခွင့် ၉ ဦးသေဆုံးခဲ့ရသည့်နောက် အစိုးရတပ်များက မောက်ကျွန်းဘု
ထန်ကျင်စေ့ တိုက်ခိုက် ရှင်းလင်းမှုများ ပြုလုပ်ခဲ့သည်။ ခိုတိမ်ခွင့်များကို မှတ်ဆောင်ခမ်းသွေးကြွ
များက တိုက်ခိုက်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ပြီး အဆိုပါ အကြမ်းဖက်မှုကြောင့် ရခိုင်ပြည်နယ်ရှိ အပိုင်းအပိုင်များအ
ကြား တင်းမာမှုများ ဖြစ်ပေါ်ခဲ့သည်။ ဥပဒေမဲ့ သတ်ဖြတ်ခြင်း၊ ဥက္ကဋ္ဌပန်းနှိပ်စက်ခြင်း အမှုပြုကျင့်
ခြင်းနှင့် မီးရှို့မှုများကို ထပ်မံတော်က ကျွေးလွန်ခဲ့သည်ဟု အစီရင်ခံစာများ ထွက်ပေါ်မိသော်လည်း အဆို
ပါဒေသအတွင်း တပ်မတော်မှ နယ်မြေဖိုင်းရှင်းလင်းမှုလုပ်နေသည့်အတွက် အတည်ပြုနိုင်ရန် အခက်
အခဲများရှိခဲ့သည်။ အထက်ပါအခြေအနေနှင့် ပတ်သက်ပြီး နိုင်ငံတကာမှ အပြင်းအထန်ဝေခံမှုကို
မိမိရသည်။

စက်တင်ဘာလတွင် ကရင်ပြည်နယ်အတွင်း ဒီမိုကရေစီအင်အားဖြူ ကရင်တပ်မတော်
(DKBA) နှင့် နယ်ခြားစောင့်တပ် (BGF) တို့အကြား တိုက်ပွဲများ ဖြစ်ပွားခဲ့သည်။

နှစ်ကုန်တွင်မူ မြန်မာ့လူ့အခွင့်အရေးဆိုင်ရာ ကုလသမဂ္ဂအထွေထွေကိုယ်စားလှယ် မသန်ပီလီး
၏ လူ့အခွင့်အရေးအခြေအနေ စာနစ်စစ်ရေးစဉ်အတွင်း ရှမ်းပြည်မြောက်ပိုင်း ကရင်နှင့်ရခိုင်
ပြည်နယ်ရှိ ပဋိပက္ခဖြစ်ပွားရာ ဒေသများသို့ သွားရောက်ရန် တားမြစ်ခံရသည်။ အထူးကိုယ်စား
လှယ်၏ ခရီးစဉ်အပြီးတွင် ထုတ်ပြန်သည့် ကြေငြာချက်တွင် အစိုးရ၏ လူ့အခွင့်မှတ်တမ်းများအပေါ်
ပြင်းပြင်းထန်ထန် ဝေဖန်ခဲ့ပြီး "လူ့ဘဦးချင်းစီအနေဖြင့် ၎င်းတို့ပိုင်သည့်အတွက် ခွင့်ရသည်ကို လွတ်လပ်
စွာ ထုတ်ဖော်ဝေဖန်၊ စိတ်ထိခိုက်သည့်အတိုင်း ပြောဆိုရန်နှင့် ကြောက်ရွံ့မှုမရှိဘဲ ငြိမ်းချမ်းစွာ နေထိုင်
နိုင်သည့် လူ့အသိုင်း အပိုင်အဖြစ်သို့ ရောက်ရှိစေရန်အတွက် မိမိရည်ကြီးကို ထိတက်နေရမည်ဖြစ်
ကြောင်း" ထုတ်ဖော်ပြောဆိုခဲ့သည်။

ဩဂုတ်လတွင် ကျင်းပခဲ့သည့် ၂၁ ရာစုပင်လုံညီလာခံ၏ ပထမအကြိမ် အစည်းအဝေးများ
အပြီးတွင် ပဋိပက္ခများပြင်းထန်လာခြင်းက ယုံကြည်မှုနှင့် စိတ်ဝေတနာကောင်းများကို ချက်မီပစ်
ခြင်းနှင့် အတု ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်ရင့်သည်လည်း ၂၀၁၆ ခုနှစ်အတွင်း ထိခိုက်၊ ကျိုးလွယ်စေသည့် အခြေ
အနေသို့ ရောက်ရှိခဲ့သည်။

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်မှာလည်း ၂၀၁၅ ခုနှစ်တွင် ချုပ်ဆိုခဲ့သည့် တနင်္ဂနွေညီလာခံအစီအစဉ်
ချော့ချပ်တွင် (NCA) လက်မှတ်မရေးထိုးသည့် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်များအား လက်မှတ်
ထိုးလာစေရေးအတွက် စစ်တပ်မှစစ်ရေးအရာ စီအာမေဗြိမ်မြောက်နေမှုနှင့် တိုင်းရင်းသား လက်
နက်ကိုင်များမှ လက်မှတ်မထိုးမီ တွေ့ဆုံတွေ့ဆုံမှုများတွင် အားလုံးပါဝင်စေရေးအတွက် တောင်းဆိုနေ
မှုတို့အကြား ထွက်ပေါက်ပိတ်နေခဲ့သည်။

တရားမျှတမှု

၂၀၀၈ ခွဲစည်းပုံအခြေခံဥပဒေအရ တပ်မတော်သည် ဥပဒေအရ အရေးယူခြင်းမှ ကင်းလွတ်ခွင့်နှင့် စစ်ဘေးများမှာလည်း လူ့အခွင့်အရေး ကျူးလွန်ဖို့အောက်နေသော်လည်း အပြစ်ပေးအရေးယူခြင်းမှ လွတ်တင်နေသည်။ ထို့အပြင် ဩဇာအာဏာကြီးမားသည့် ကာကွယ်ရေး ပြည်ထောင်စုနှင့် နယ်စပ်ရေးရာဝန်ကြီးနှင့် လွတ်တော်အတွင်း အပတ်နေရာ ၂၅၇ အလိုအလျောက် ရရှိနေမှုက ခွဲစည်းပုံအခြေခံ ဥပဒေပြင်ဆင်ရေးနှင့် ပတ်သက်ပြီး တပ်မတော်အား စီတိုအာဏာလုပ်ပိုင်ခွင့်ပေးထားသကဲ့သို့ဖြစ်နေသည်။ ဇန်နဝါရီလတွင် ပြဌာန်းခဲ့သည့် “သမ္မတတစ်ဆောင်ခွဲသုတ်လုံခြုံရေးဆိုင်ရာဥပဒေ” သည်လည်း နိုင်ငံခြားဆောင်ပေးထားမှု၊ ဝှင်းတိုသက်တမ်းအတွင်း ကျူးလွန်ခဲ့မှုများအား တရားစွဲဆိုခြင်း၊ ပြန်နိုင်ရန် အားပံ့ပေးလိုက်ခြင်းဖြစ်သည်။

မြင်းဖျက်အနေဖြင့် သတိပြုမိသည်မှာ ဥပဒေအရ ကင်းလွတ်နေသည့် ယဉ်ကျေးမှု ထွန်းကားနေလင့်ကစား စွမ်းစွာသာများအား သတ်ဖြတ်ခဲ့သည့် စစ်ဘေး ဂူဦးအား စစ်ခုံရုံးမှ ထောက်ခံခံအဖြစ်ပေးခဲ့သည်ကို ယခုနှစ်အတွင်း တွေ့မြင်ခဲ့ရသည်။ သို့သော်လည်း နှစ်နှစ်ခွဲလျှော့အများစုနှင့် ၎င်းတို့၏ မိသားစုများမှာ တရားမျှတမှုကို မရရှိနိုင်ကြသေးပေ။ မြန်မာ့တပ်မတော် စစ်ဘေးများမှ ဗဟိုကျင့်၊ သတ်ဖြတ်ခဲ့သည်ဟု ကျယ်ကျယ်ပြန့်ပြန့် ယုံကြည်ရသည့် ကရင်ဆရာမလေး ၂ ဦး၏ ၂၅၆ ပြောက်နှစ်ပတ်လည်နေ့သည် ၂၀၁၇ခုနှစ် ဇန်နဝါရီလတွင် ကျောက်ပျက်မြစ်ဝောက်လည်း အစိုးရနှင့် စစ်တပ်မှ လက်သည်တရားခံကို ထိတ်ကျကျ ခတ်ထုတ်နိုင်ခြင်းမရှိသေးပေ။

အစိုးရသစ်၏ ရက်ခေါင်း ၁၀၀ သည် မြှင့်လင့်သလို မြစ်ဖောက်သည့်နောက် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာလူ့အခွင့်အရေးစက်ခေ့ (FIDH) နှင့် ဝေါ့ရှီယံအာဆီယံကွန်စရင် (ALISEAN-Burma) တို့က ခုလိုလက်တွင်း ထုတ်ပြန်သည့် ထုတ်ပြန်ချက်တွင် “မြေမြင်မြောင်းလဲရေး နှောင့်နှေးကြန့်ကြာမှုသည် လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်မှုများ အထူးသဖြင့် တိုင်ဖုန်းသားရွာသားတွင် ဆက်လက်ဖြစ်ပေါ်ပေါ်ပြီး လက်နက် တိုင်တပ်ဖွဲ့များအကြား အပြစ်ပေးအရေးယူပုံခြင်းမှ ကင်းလွတ်နေသည့် အခြေအနေကို အားပေးရာ နောက်နေ့သည်” ဟု ခေါ်ပြုထားသည်။

စစ်ဘေးရှောင်များနှင့် လူ့သားချင်းစာနာသည့် အကူအညီများ တားဆီးခံရမှု

မြန်မာနိုင်ငံတွင်း နေရာဒေသအချို့တွင် ပဋိပက္ခများ ကြီးမားကျယ်ပြန့်လာခြင်းကြောင့် စစ်ဘေးရှောင် ဓမ္မပြောင်အခြေယူသူများ (IDPs) လည်း တိုးပွားလာသည်။ လူ့သားချင်းစာနာမှုဆိုင်ရာ အကူအညီပေးရေး ကူသည့်အဖွဲ့ (OCHA) ၏ သတင်းများအရ ၂၀၁၆ ခုနှစ်အတွင်း ကရင်နှင့် ရှမ်းပြည်နယ်ရှိ ရွာများနှင့် ဘက်စုံအခြေစိုက်စခန်းများတွင် စစ်ပြေဘက်သည် ၉၀၀၀ ကျန်ရှိနေပြီး ရခိုင်ပြည်နယ်တွင် ၁၂၀၀၀ ဦးရှိသည်။ ခန့်မှန်းခြေအရ ၁၀၇ မှာ အချို့သီးနှင့် ကလေးများ ဖြစ်ကြသည်။

အဆိုပါ အရေအတွက်မှာ ၂၀၁၆ ခုနှစ်အတွင်း ပြောဆိုကာ မြစ်ပွားခဲ့သည့် စစ်ပွဲများကြောင့် ထွက်ပြေးလာရသူများ မပါဝင်သည့်အတွက် စစ်ပြေဘက်သည် စုစုပေါင်းအရေအတွက်ထက် လျော့နည်းနေသည်။ ထောက်နှင့်သို့သည့် စစ်ပြေဘက်သည်များ ရှမ်းပြည်မြောက်ပိုင်းနှင့် ကရင်ပြည်နယ်တို့တွင်လည်း ကောင်း နောက်ထပ် လူဦးရေ ၃၀၀၀၀ ခန့်သည် ရခိုင်ပြည်နယ်တွင်လည်း

ကောင်းရှိနေမသေးသည်။

ပဋိပက္ခဖြစ်ပွားရာဒေသများကို အစိုးရက ထိန်းချုပ်ကိုင်တွယ်နေသည့်အတွက် စစ်ပြေပွဲတွင် အရေးအတွက်ကို အတိအကျ တွက်ချက်အတည်ပြုရန် မဖြစ်နိုင်ပေ။

ပဋိပက္ခဖြစ်ပွားရာဒေသများကို အစိုးရစစ်တပ်က ထိန်းချုပ် ကိုင်တွယ်နေခြင်းသည် စစ်ပြေပွဲအတွက်အရေးအတွက်အား လူသားပျင်းစရာအဖြစ် အကူအညီများ ဝေငှရန် စတင်ရွက်နေသည့်အကူအညီပေးစေရ အခွင့်အလမ်းများအတွက်လည်း အတားအဆီး အဟန့်အတားဖြစ်စေသည်။ ထိုသို့ တားဆီးနေမှုများကို တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းများအား စွပ်စွယ်မှုကို ရှိရှိ ရိက္ခာဖြစ် စတင်ခြင်း၊ နှိပ်စွပ်ခြင်းတို့ဖြစ်ခြင်း သတင်းအချက်အလက်နှင့် လူသားပျင်းစရာ ဖြစ်စေတတ်ခြင်း စသည့် “ဖြစ်လေး ဖြတ်” ပေါ်လစီနှင့်အတူ ကျင့်သုံးနေခြင်းဖြစ်သည်။ မူလအနေဖြင့် ပဋိပက္ခဖြစ်ပွားရာ ဒေသများတွင် ရိက္ခာဖြစ်စေတတ်မှုများအကြီးအကျယ်ဖြစ်ပေါ်နေခြင်းဖြစ်သည်။”

နိုင်ငံရေးအကျဉ်းသားများနှင့် စစ်စစ်တောက်မှုများ

၂၀၁၆ ခုနှစ် အကုန်တွင် နိုင်ငံရေးအကျဉ်းသား ၈၆ ဦး ထောင်ဒဏ်များ ကျခံနေရပြီး၊ ၁၀၇ ဦးမှာ နိုင်ငံရေးအကျဉ်း တရားရုံးထပ် စစ်ဆေးခံနေရသည်။”

၂၀၁၅ ခုနှစ်တွင် ထောင်ဒဏ်ကျခံနေရသူ ၁၂၉ ဦးရှိပြီး နိုင်ငံရေးအကျဉ်း တရားရုံးထပ် စစ်ဆေးခံနေရသူ ၄၀၈ ဦးရှိခဲ့ခြင်း ၂၀၁၆ ခုနှစ်တွင် နိုင်ငံရေးအကျဉ်းသားလျော့နည်းသွားခြင်းဖြစ်သည်။ ထိုသို့ အပြေသဘောအောင် တိုးတက်မှုသည် NLD အစိုးရတက်လာသည့် ဧပြီလတွင် နိုင်ငံရေးအကျဉ်းသား ၂၃၅ ဦးကို လွတ်ငြိမ်းချမ်းသာခွင့် ပေးလိုက်ခြင်း၏ ထပ်ဟပ်မှုဖြစ်သည်။ သို့သော်လည်း အစိုးရသစ်လက် ထက်တွင် သတင်းသမားများ တက်ကြွလှုပ်ရှားသူများနှင့် အရပ်သားပြည်သူများအား အသေချေမှုကို ဖွံ့ဖြိုးမှုဖြင့် ထောင်မှူးခြင်းများ ချွတ်ခြင်းဆိုသလိုပြုလုပ်လာသည်။

လက်တင်လောကတွင် ၂၃ ဦးမှာ မိမိ(ဃ) ဆက်သွယ်ရေးဥပဒေဖြင့် တရားရုံးဖြင့် ခံနေရပြီး ၂ ဦးမှာ ထောင် ဒဏ်ကျခံနေရသည်။ ကြိမ်ခိုင်စေ့နှင့် ဖွံ့ဖြိုးရေးပါတီနှင့် NLD ပါဝင်ပူးပေါင်း ဝေခံနေသူများအပေါ် အဆိုပါဥပဒေကို တွင်တွင် ကွယ်ကွယ် အသုံးပြု၍ တရားရုံးခံနေသည်။

စတုရန်းသင်း ဥပဒေပုဒ်မ ၁၇ (၁) အရ ၇၃ ဦးမှာ ထောင်ဒဏ်ကျခံနေရပြီး ၂၂ ဦးကျော်မှာ တရားရုံး တင် စစ်ဆေးခံနေရသည်။ အဆိုပါ ပုဒ်မသည် အထူးသဖြင့် တိုင်းရင်းသားများအပေါ် ရိနှိုင်းရန် အသုံးပြုနေခြင်းဖြစ်သည်။ ဥပမာအနေဖြင့် AAPP မှ မှတ်တမ်းတင်ထားသည့် အမှုတစ်ခုတွင် ကချင်လူငယ် ၄၉ ဦးကို KIA မှ ဝေခံနေသည့် စစ်သင်တန်းတက်ရောက်သည်ဟု စွပ်စွဲကာ အပြစ်နာမည် ထောက်တို့ ဘာ ၇ ရက်ခန့်တွင် ဖမ်းဆီးခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။

မြစ်ရပ်မှန်များ

(၁) မြန်မာ့တပ်မတော် စစ်သားများမှ တစ်ချင်းစီ ဘေးတစ်ဦးစား မဟာရာဇာမင်းထီး၊ ညှဉ်းပန်းနှိပ်စက်မှု

မေလ ၁၄ ရက် ည ၁၀နာရီခန့်တွင် မြန်မာ့တပ်မတော်မှ စစ်သားများသည် ကချင်ပြည်နယ်၊ မိုးညှင်းခရိုင်တွင် နေထိုင်သည့် အသက် ၅၁ နှစ်ခန့်ရှိ လက်ထောက်သင်အုပ်ဆရာအား အိမ်သို့ ရောက်ရှိလာပြီး KIA နှင့် ဆက်သွယ်မှုရှိသည်ဟု စွပ်စွဲကာ ဝမ်းဗီးခွဲ သည်းစစ်သားများသည် သင်အုပ်ဆရာအား စစ်တပ်စခန်းရှေ့သို့ မော်တော်သွားပြီး ၃ ရက်ကြာ ညှဉ်းပန်းနှိပ်စက်ကြသည်။

“ဒီလိုမြစ်ရပ်မျိုး တဖြောင့်လှတဲ့ နောက်ထပ် မကြုံမေ့ချင်ဘူး၊ ကျွန်ုပ်တို့ ငြိမ်းချမ်းရေးကို လိုချင်တယ်။ အစိုးရအနေနဲ့ ဒီလိုမြစ်ရပ်များ ထပ်မံဖြစ်စေချင်တာမဟုတ်ဘူး။”

ကချင်ပြည်နယ်၊ မိုးညှင်းခရိုင်မှ ညှဉ်းပန်းနှိပ်စက်ခံရသူ။

သင်အုပ်ဆရာကို မိုးရွာထဲ၊ မမြေကြီးမေပဲတွင် ထိုင်ခိုင်းထားပြီး စစ်သားများက သူ့အိမ်အား ထပ်ကာ၊ ထပ်ကာ ဖျက်ခတ်စစ်ဆေးကြသည်။ စစ်သားများက သူ့အား အိမ်စက်ခွင့်မပေးသည့်အပြင် စားစရာမကျွေး၊ ခရပ်မတိုက်ကြည့်ဘဲ “လူသေ” ဖြစ်သည့်အတွက် ခရေနှင့် စားစရာမလိုဟု ပြောကြသည်။ အသင်အုပ်ဆရာသည် ဝမ်းဗီးခွဲရရုံ အတွင်း လုံ့လအိမ်ခွင့်မရဘဲ စစ် သား ၄ ဦးက အလှည့်ကစားစောင့် ကြပ်စောင့်ခဲ့သည်။ သင်အုပ်ဆရာက KIA အကြောင်းဘာမှမသိပါဘူးဟု ကျောင်း၊ အတွက်သာ အလုပ်လုပ်ပါသည်ဟု အကြိမ်ကြိမ်ပြောခဲ့သော်လည်း ဝန်မခံလျှင် သတ်ပစ်မည်ဟု စစ်သားများက သူ့ကို ခြိမ်းခြောက်ကြသည်။ ဘုရားကျောင်းမှ တာဝန်ခံသူနှင့် ဒေသခံတာဝန်ခံသူတစ်ဦးဆောင်လာပြီး အသင်အုပ်ဆရာမှာ ဘုရားကျောင်းအတွက် အလုပ်လုပ်သူသာဖြစ်ပြီး KIA အတွက် အလုပ်လုပ်သူ မဟုတ်ကြောင်း ထောက်ခံပေးသော လွတ်မြောက်လာခြင်းဖြစ် သည်။



မြန်မာတပ်မတော်စစ်သားများ၏ နှိပ်စက်ခံရပြီး မျက်နှာတွင် အနီရောင်နုနုအရေရှိပြီး ကျန်းမာရေးအခြေအနေအထား (မိတ်ဒ် KWAT)

ထပ်မံဖြစ်စေချင်တာမဟုတ်ဘူး”

ညှဉ်းပန်းနှိပ်စက်ခံရပြီးနောက် သင်အုပ်ဆရာ၏ ဘယ်ဘက်နားမှာ မကြာခင်တော့ထိုး၊ ဘယ်ဘက် မျက်စိခြင်းလည်း ကြည့်ရှုရာတွင် အခက်အခဲရှိနေသည်။ ညှဉ်းပန်းနှိပ်စက်ခံရမှု ဒဏ်များကိုလည်း မေးပေး ကုသနေရသည်။

ဇွန်လ ၈ ရက်တွင် သူ့အိမ်သို့ ခဲ့ရောက်ရှိလာပြီး KIA အကြောင်း၊ မေးခွန်းများ ထပ်မံမေးမြန်းသဖြင့် အိမ်တွင် တစ်ယောက်တည်း နေရမည်ကို ဖိနှိပ်ပေးကြောက်လန့်နေသည်။

သူက “ဒီလိုမြစ်ရပ်မျိုး တဖြောင့်လှတဲ့ နောက်ထပ် မကြုံမေ့ချင်ဘူး၊ ကျွန်ုပ်တို့ ငြိမ်းချမ်းရေးကို လိုချင်တယ်။ အစိုးရအနေနဲ့ ဒီလိုမြစ်ရပ်မျိုး

အင်းဆက်ပိုးမွှားများ ကိုက်သည့် အက် ဖိစားနေရကာ ကျောင်းလည်း မသွားနိုင်ပေ။

ယခုတစ်ကြိမ်သည် စစ်ကြောင့် ရွာသားများ ၎င်းတို့နေရာမှ ဒုတိယထပ်ကြိမ် ရွှေ့ပြောင်းနေထိုင်ခြင်းဖြစ် သည်။ ၂၀၁၅ခုနှစ် ခေမော်ပီရီလတွင် မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် KIA တို့ တိုက်ပွဲများ ဖြစ်ပြီးနောက် မိသားစုများ ပန်မိသို့ ထွက်ပြေးကြပြီး တာပေါ်လင် ရွာအုပ်စုတံမြင့် သုံးလခန့် နေထိုင်ခဲ့ကြရသည်။



မြန်မာစာမင်္ဂလင် စစ်သားများက မီးရှို့ပစ်သော အိမ်၊ မုန့်ကိုးခြံ၊ ရုပ်ပြည်နယ်၊
(မိမိသံရဲ့ KWAT)

ပထမဆုံးအိမ်မီးရှို့ခံရသည့်လင်မယားမှာ မြန်မာပြည်တွင်းစစ်တိုက်ရန် လုံခြုံမှုမရှိတော့သဖြင့် တစ်ရွာပြည်တွင် အခြေစိုက် ခေတ်လည်း တစ်ရွာစစ်တပ်မှ ၎င်းတို့အား နယ်စပ်သို့ မြန်မာစာမင်္ဂလင် ထုတ်ခဲ့သည်။

ဒုတိယမီးရှို့ခံရသည့်လင်မယားမှာလည်းကောင်း၊ ငှက်ပျောက်ရုံရှိ ကျွမ်းကျင်ထဲတွင် ယာယီနေထိုင်ကျွတ်ရုံကား စာမင်္ဂလင်နေရာမှ အတွက် အလှူပွဲများအပေါ် ဖိနှိပ်နေရသည်။ ၎င်းပုဂ္ဂိုလ်များသည် ဖာမိတ်စစ်ပွဲတွင် ရင်ဆိုင်နေကာ တောင်မှ ကျန်ခဲ့သည့် မြန်မာ့ပြည်ထောင်စုကြား မိသားစုဘာကြမ်းလို့လဲဆိုတော့ နောက်ဆုံးကြိမ် အီဂို ဖျိုးယပ်ခြစ်မှာ အီဂိုလို့ပါ။ အစိုးရအနေနဲ့ အခုဖြစ် မှင် မသွေအပေါ်တာဝန် ယူပေ မှင်မိတယ်။

NLDပါပေါ်ခေါ်ရွှေမကာက်ပွဲအောင်နိုင်မှုနှင့်အတူဥက္ကဋ္ဌနှစ်အတွင်းပထမဆုံးအကြိမ်အရပ်သား အပိုအခြေခံ အောင်မြင်စွာ ခွဲစိတ်နိုင်ခဲ့သည်။ တိုင်းရင်းသားဒေသများတွင် မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်များအကြား ပဋိပက္ခများ ကြီးပွားကျယ်ပြန့်လာမှုနှင့်အတူ ကြောက်မက် စွယ်ရာ လူ့အခွင့်အရေးဆိုင်ရာအခက်အခဲများဖြစ်ပေါ်ခဲ့သော်လည်း နှစ်ခက်လုံးမှ ငြိမ်းပယ်ခဲ့သည်။ စစ်တပ်မှ ပဋိပက္ခ ဖြစ်ပွားရာ ဒေသများကို ပိတ်ဆို့ထားမှုကြောင့် ပြုကြားမှု အနေဖြင့် အမှန်တကယ် ဖြစ်ပွားခဲ့သည် လူ့အခွင့်အရေးဆိုင်ရာအခက်အခဲများအတွက်အတိုင်သား လျှပ်တပြက် မှတ်တမ်းတင်နိုင် ခဲ့သည်။

ကုလသမဂ္ဂဆိုင်ရာ မြန်မာပြည်လူ့အခွင့်အရေး အထူးကိုယ်စားလှယ် ယန်ဟီဂီ၏ ခရီးစဉ် အပြီးတွင် ထုတ်ပြန်သည့် အကြံပြုချက်တွင် “ယခုခရီးစဉ်အတွင်း မြန်မာပြည်ရှိ သားဖန်ဖြည့်သူများနှင့် စကားပြောကြည့်ရာတွင် နိုင်ငံတဝန်း အတွေ့အကြုံရွှေမကာက်ပွဲ ရလဒ်အပေါ် အားရဝမ်းသာကြိုနေ မှုသည် တနစ်ကြားပြီးသည့်အခါ ပြည်သူများ၏ အကောင်းမြင်မှုနှင့် ချော်လင့်ချက်များ တဖြည်းဖြည်း များမိုက်ပျောက်ကွယ်လာသည်ကို ဝမ်းနည်းစွာတွေ့မြင်ရခြင်းဖြစ်သည်” ဟု ဖော်ပြထားသည်။

လူ့အခွင့်အရေးဆိုင်ရာအခက်အခဲများ များပြားလာသည်ဟု စွပ်စွဲမှုအပေါ် နှစ်စဉ်နေ့စဉ် ဝေဖန်မှု များစွာရှိခဲ့သည့် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်အပေါ် ချော်လင့်အားထားမှုများ များမိုက်လာပြီး အကျိုးစက်အနေဖြင့် မြန်မာပြည်သည် အခြေအနေဆိုးများဖြင့် ၂၀၁၇ သို့ ကူးပြောင်းခဲ့ရသည် ဟု ဆိုကာ တချို့က သူ့အပေါ် ဝေဖန်ကြသည်။ မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် မြောက်ပိုင်းပဟာမိတ် တပ်ခွဲတို့ အကြား မိုးကုတ်ဒေသတွင် မကြာသေးမီက အပြင်းအထန်ဖြစ်ပွားခဲ့သည့် တိုက်ပွဲအကြောင်း သတင်း ထောက်များအား ရှင်းလင်းပြောပြခဲ့သည့် ကမ္ဘာ့သတင်းစာများထဲမှာ ၂ ဦးမှာ ပုံစံအတိုင်း စမ်းပေါ်ထိန်း သိမ်းခြင်း ဝေဖန်ခဲ့သည်။

ရာဇဝတ်တိုင်း ပုသိမ်မြို့တွင်လည်း စစ်ဆန်းကျင့်စေမှု မြဲတက်ကခဲ့သည့် အထက်တန်း ကျောင်းသား ၄ ဦးအပါအဝင် ကျောင်းသား ၉ ဦးအား အသေရချက်မျှဖြင့် စစ်တပ်မှ တရားရုံးခံခဲ့ရသည်။ တပ်မတော်၏ အပြင်းအထန်တိုင်းစစ်ဆင်ခြင်းဝေဖန်မှုသည် အတွက် ခေမော်ဝါရီ ၂၈ ရက်တွင် ကျင်းပရန် စီစဉ်နေသည့် ဒုတိယအကြိမ်မြောက် ပင်လုံညီလာခံကို သပိတ်မှောက်၊ တက်ရောက်မည်မဟုတ်ဟု NCA စာချုပ် အားလက်မှတ်ရေးထိုးထားသည့် EAO များမှ ထုတ်ဖော်ပြောဆိုထားသည်။

စစ်တပ်အနေဖြင့် ၂၀၀၈ ခွဲစိတ်ဆုံးဖြတ်မှုအခြေခံပေးအထူ အာဏာကို ဆက်လက် ဆုပ်ကိုင်ထား နိုင်ပြီး ပြည်သူလူထုအနေဖြင့် အထင်အမြင်လွှဲရာ၌ သတ်ဖြတ်ခံရခြင်း၊ ညှဉ်းပန်းနှိပ်စက်ခံရခြင်း သို့မဟုတ် ဆိုးဝါးဆိုးရွားခြင်း သို့မဟုတ် ပဋိပက္ခဖြစ်ပွားရာဒေသတွင် နေထိုင်ခြင်းတို့အပေါ် ကြောက်ရွံ့စိုးရိမ်ရန်ပေးလိုသည့် ရင့်ကျက်၊ ပြည့်ဝသော ဝိမိုကမေ့နိုင်ခြင်းဖြစ်ပေါ်ပွန်းလာမှုကို တားဆီး ဟန့်တားလျက်ရှိသည်။

ND-Burma မှ တွေ့ဆုံမေးမြန်းမှုများပြုလုပ်ရာတွင် လူ့အခွင့်အရေးဆိုင်ရာအခက်အခဲများမှ ထပ်ကာ ထပ်ကာပြောဆိုသည်မှာ ၎င်းတို့တွေ့ကြုံခံစားခဲ့ရသည့် ဒုက္ခများကို အတိုဆုံးအနေဖြင့် အသိအမှတ်ပြုရန်နှင့် နောက်နေ့ခင်တွင် အလာတွေ့ဆုံရာ၌ပင် မည်သူ့အပေါ်တွင်မျှ ထပ်မံမကျွေး

လွန်စေရေးအတွက် အာမခံပေးရန်ဖြစ်သည်။ သို့သော်လည်း စစ်တပ်အားအရေးယူခြင်းမှ လွတ်ကင်း ခွင့်ပြု ထားပြီး စစ်သားများအား လူ့အခွင့်အရေးဖျိုးဖောက် ကျူးလွန်ခွင့်ပြုထားကာ အရေးယူခြင်းမှ ကင်းလွတ်စေ သည့် ၂၀၀၈ ခွဲစည်းပုံ အခြေခံဥပဒေအောက်တွင် နှစ်နာခွဲသူတို့၏ ဆန္ဒကို အကောင် အထည်ဖော်ရန် မဖြစ်နိုင်ပါ။

NLD အနေဖြင့် အစိုးရတစ်ရပ်အဖြစ် ခွဲစည်းပြီးနောက် ခေါ်အောင်ဆန်းကြံသည် ကာတွေ့ ထုံ မေပြန်မှု အထောက်အပံ့များတွင် သူပုဂ္ဂိုလ်အစိုးရအနေဖြင့် ထုတ်ဖော်တွင်တာ ကျန်နေခဲ့မည် မ ဟုတ်ပဲ။ အနာဂတ်နှင့် ငြိမ်းချမ်းရေးရရှိရေးအတွက် လုပ်ဆောင်သွားမည်ဟု ပြောကြားခဲ့သည်။ သို့ သော်လည်း အတိတ်ကာလတွင် လူ့အခွင့်အရေးဖျိုးဖောက်ခံရသူများအနေဖြင့် ၎င်းတို့ နှစ်နာခွဲမှု ခံခဲ့ရမှုများကြောင့် အနာဂတ်ကို ၎င်းတို့ကိုယ်တိုင် တည်ဆောက်နိုင်မည်မဟုတ်ပါ။ ညှဉ်းပန်းနှိပ် စက်ခံ ရသူများအနေဖြင့် ထုတ်ဖော်လုပ်နိုင်တော့ခြင်း သို့မဟုတ် ဆေးဝါးကုသရန်လို အပ်ခြင်းနှင့် လိင်ပိုင်း ဆိုင်ရာအကြိမ်ခက် ကျူးလွန်ခံရသူများမှာလည်း ကျွမ်းကျင်သူများထံမှ စိတ်ပိုင်းဆိုင်ရာကုသမှု ခံယူ ရန် လိုအပ်နေသည်။

နှစ်နာခွဲသူများသည် ၎င်းတို့ တွေ့ကြုံခံစားခဲ့ရမှုများကို အင်အားပိုမိုပေးရန် လိုလာကြ သည်။ သို့မဟုတ်ပါက အလားတူဖျိုးဖောက်မှုဖို့ အနာဂတ်တွင် ထပ်မံမမြင်ပွားစေရန်အတွက် ယုံကြည်ကြမည်မဟုတ်ပါ။ လွန်ခဲ့သည့်နှစ်အတွင်း လူ့အခွင့်အရေးဖျိုးဖောက်မှုများ များစွာဖြစ်ပေါ် နေခြင်းက ဖော်ပြနေသည်မှာ ဆိတ်ဆိတ်နေခြင်း၏ ရလဒ်အဖြစ် အနိဋ္ဌာရုံများ အဖန်တလဲလဲဖြစ် ပွားခြင်းဖြစ်သည်။ ထိုသို့ဖြစ်နေမှတ် ရေရှည်တည်တံ့မည့် အဖို့ဒဏ်ပြန်လည်သင့်မြတ်ရေးနှင့် ငြိမ်း ချမ်းရေးရရှိရန် မဖြစ်နိုင်ပေ။

ငြိမ်းချမ်းရေးရရှိရန်အတွက် တိုင်းရင်းသားဒေသများအတွင်း ထိုးစစ်ဆင်မှုကို ရပ်စဲပြီး၊ ငြိမ်းချမ်းရေး မြစ်ဝှော်တွင် အားလုံးပါဝင်နိုင်အောင် လမ်းဆွဲပေးကာ၊ မြန်မာပြည်ရှိ လူ့အခွင့်အရေး ဖျိုးဖောက်ခံရသူများ၏ ဒဏ်ရာအနာတရများကို သက်သာပျောက်ကင်း စေရန်နှင့် ပျက်စီးမှုများ ပြန်လည်ဖြစ် သည်။

နောက်ဆက်တွဲများ

နောက်ဆက်တွဲ (၁) လစဉ်အလိုက် လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်မှုအပျိုးအစားများ
(ဇန်နဝါရီလ - ဒီဇင်ဘာလ ၂၀၁၆)

လစဉ်နှင့် ထပ်မျိုးအစား အလိုက်	မတရားစစ်တပ်များနှင့် ထိန်းသိမ်းရေးဦးစီးဌာနများ၊ ပစ္စည်းထုတ်ကုန်ဆိုင်ခန်းမှတ် သိမ်းဆွဲခြင်း၊ ဖျက်ဆီးခြင်း၊	စေ့ဆော်မှုခြင်း	အတော်အသင့်မှု ဖြစ်ပေါ်ခြင်း၊	အတော်အသင့်မှု ဖြစ်ပေါ်ခြင်း၊	လူ့တိုက်ပစ်	အတော်အသင့်မှု ဖြစ်ပေါ်ခြင်း	လူ့တိုက်ပစ် ချားလှောင်မှု၊ အခြားလုပ်ရပ်ဆိုင်ရာ အခြေခံစောင့်ရှောက်မှုများ	အတော်အသင့်မှု ဖြစ်ပေါ်ခြင်း၊	ညှိစားနိုင်စွမ်း	ကလေးစစ်သားစေလွှတ်ခြင်း	မတရားစွန့်ခွာကာလခြင်း	ရုဗေဒခြင်း
ဇန်နဝါရီ		၁			၂			၂				၂
ဖေဖော်ဝါရီ		၃			၀							၃
မေ	၃			၃			၃	၀	၃	၀		၃
ဇွန်	၅	၂	၄	၀	၈		၆	၀	၅		၀	၆
ဇူလိုင်		၂					၃					၃
ဩဂုတ်			၁				၂		၂			၂
စက်တင်ဘာ	၄	၂					၀		၂			၆
ဒီဇင်ဘာ		၁	၂	၀			၈		၃			၅
စုစုပေါင်း	၁၂	၀၀	၇	၆	၈	၃	၂၂	၀	၆	၂	၂	၆၅

နောက်ဆက်တွဲ (၂) ပြည်နယ်တိုင်းဒေသအလိုက် လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်မှုများ (ဇန်နဝါရီလ - ဒီဇင်ဘာလ ၂၀၁၆)

ပြည်နယ်/ တိုင်းနှင့် အမျိုးအစားအလိုက်	မတင်သေးသော အကျဉ်းစွဲများ	ပစ္စည်းဥစ္စာပိုင်ဆိုင်မှုပျက်စီးခြင်း၊ ဖျက်ဆီးခြင်း၊ ဖျက်ဆီးခြင်း	ပျက်စီးခြင်း	အတင်အထွေ ဝေဖန်ခြင်း	အတင်အထွေ ဝေဖန်ခြင်း	လူ့ကုန်သည်	သတ်ဖြတ်ခြင်း	လူ့ကုန်သည် လုပ်ငန်းစဉ် ပြောဆိုခြင်း၊ စုစည်းခြင်း	အခြားပိုင်ဆိုင်မှုပျက်စီးခြင်း	အခြားပိုင်ဆိုင်မှုပျက်စီးခြင်း	အတင်အထွေ ဝေဖန်ခြင်း	အတင်အထွေ ဝေဖန်ခြင်း	မတင်သေးသော အကျဉ်းစွဲများ	စုစုပေါင်း
ဧရာဝတီတိုင်း						၁					၁			၁
ဒေသကြီး														
ကချင်ပြည်နယ်		၁	၂				၃				၁	၆		၁၃
ကရင်ပြည်နယ်											၂	၁		၃
ဗဟိုဒေသတိုင်းဒေသကြီး							၁							၁
မကွေးတိုင်းဒေသကြီး														
မွန်ပြည်နယ်		၁				၁	၁	၂		၁	၃		၁	၁၀
ပဲခူးတိုင်းဒေသကြီး						၁						၁၂	၁	၁၄
ရှမ်းပြည်နယ်														
ရန်ကင်းတိုင်းဒေသကြီး														
ရန်ကင်းတိုင်းဒေသကြီး														
ရှမ်းပြည်နယ်	၁၂	၆	၅	၅	၆		၂၂		၁	၄	၂၂	၁	၁	၆၅
တနင်္သာရီတိုင်းဒေသကြီး		၃					၁							၅
စုစုပေါင်း	၁၂	၁၀	၇	၅	၆	၃	၂၈	၂	၁	၅	၂၄	၂	၂	၁၅၄

နောက်ဆက်တွဲ (၃)အစဉ်အလိုက်ပြည်နယ်/တိုင်းဒေသကြီး လူ့အခွင့်အရေး
 ချိုးဖောက်မှုများ (ဇန်နဝါရီလ - ဒီဇင်ဘာလ ၂၀၁၆)

လခွင့်နှင့် ပြည်နယ်/တိုင်း အလိုက်	စတုဂံတီတိုင်းဒေသကြီး	ကချင်ပြည်နယ်	ကရင်ပြည်နယ်	မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီး	မကွေးတိုင်းဒေသကြီး	မွန်ပြည်နယ်	ဥပဒေတိုင်းဒေသကြီး	မုံရွာမြို့နယ်၊ ဒေသကြီး	ရှမ်းပြည်နယ်	တနင်္သာရီတိုင်းဒေသကြီး	ဗဟိုဒေသ
ခန္ဓာပိုင်			၂			၁	၂		၁	၁	၁၅
ခေမာတီပိုင်	၃				၁		၁	၁		၃	၉
ဓမ	၂	၂		၂		၂	၃	၈	၂၁	၁	၄၁
ခွန်									၃၅		၃၅
ဗုဒ္ဓ		၃							၄		၇
ဩဂုတ်	၁	၃	၁	၁		၁	၈	၄	၆		၂၅
တက်တက်တာ		၁							၈		၉
ဒီဇင်ဘာ		၄		၁					၁၀		၁၅
စုစုပေါင်း	၆	၁၃	၃	၄	၁	၁၁	၁၄	၁၃	၅၅	၅	၁၅၇

GPO 315
Chiang Mai 50000
Thailand
+66 (0) 53 304 404
office@nd-burma.org
www.nd-burma.org

